
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. április 18. 

 

 

Nyomtatott és online sajtó 
 

 

     

Horvátországi választások - A jobboldali kormányzó párt nyert a hivatalos 

részeredmények szerint 
2024. április 17. – MTI, MagyarNemzet, Hirado.hu, Mandiner, MagyarHírlap, ORIGO, 

Index.hu 

A szerdai parlamenti választásokon leadott szavazatok 90 százalékos feldolgozottságánál is 

vezet a jobboldali kormányzó Horvát Demokratikus Közösség (HDZ) a Szociáldemokrata 

Párttal (SDP) szemben - közölte a horvát választási bizottság. A HDZ kihirdette győzelmét, de 

nem szerzett abszolút többséget, így koalíciós partnert kell találnia. A részeredmények 

tükrében a HDZ a diaszpóra három képviselőjével együtt 60, az SDP irányította Igazság Folyói 

nevű koalíció pedig 42 mandátumot szerzett a 151 fős törvényhozásban. A harmadik helyen a 

vukovári Ivan Penava polgármester vezette jobboldali konzervatív Haza Mozgalom párt áll 14 

mandátummal. Átlépi az ötszázalékos parlamenti küszöböt a jobboldali szuverenista Híd 

(Most) párt 11 mandátummal, a fővárost vezető Mozemo! (Képesek Vagyunk Rá!) baloldali-

zöld szövetség 10 mandátummal, az Isztriai Demokratikus Gyűlés (IDS) regionális párt 3 

mandátummal, a Független Északi Platform 2 mandátummal, valamint a Fokus/Köztársaság 

párt 1 mandátummal. 

 

Szijjártó Péter: a horvátországi magyarok ismételten erőt mutattak 
2024, április 18. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap 

A horvátországi magyarok ismételten erőt mutattak, így Jankovics Róbert lesz a harmadik 

legnagyobb legitimációval rendelkező képviselő a horvát parlamentben - írta a külgazdasági és 

külügyminiszter csütörtökön közösségi oldalán. Szijjártó Péter Facebook-oldalán gratulált 

Jankovics Róbertnek, és sok sikert kívánt a magyar érdekek képviseletéhez. 

 

Partiumi és székelyföldi körútján 12 települést látogatott meg Lezsák Sándor 
2024, április 17. – MTI, hirado.hu 

Háromnapos partiumi és székelyföldi körútján 12 települést látogatott meg Lezsák Sándor, az 

Országgyűlés alelnöke és a lakiteleki Népfőiskola Alapítvány kuratóriumi elnöke. Körútjáról 

beszámolva Lezsák Sándor az MTI-nek szerdán elmondta: az Országgyűlés és a Népfőiskola 

Alapítvány képviseletében munkatársaival tájékozódott a magyar nyelvű 

szórványkollégiumok, óvodák és iskolák helyzetéről, hogy felmérje, milyen programokkal 

segíthetik a diákokat és a szórványban működő magyar intézményeket. A magyar kormány, a 

nemzetpolitikai államtitkárság anyagi támogatásával a Népfőiskola Alapítvány szeptembertől 

kirándulásokkal, vetélkedőkkel, táborokkal, testvériskolákkal, csereprogramokkal, sport- és 
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digitális eszközökkel segíti a most meglátogatott településeket - közölte Lezsák Sándor. 

Hangsúlyozta: a Kárpát-medencei népfőiskolai hálózathoz illeszkedő lakiteleki programok 

szervezői folyamatosan egyeztetnek a Rákóczi Szövetséggel, Böjte Csabával, a Dévai Szent 

Ferenc Alapítvány alapítójával, egyesületekkel és alapítványokkal. 

 

Szentmártoni János: a Csoóri Sándor Program nemzetmegtartó program 
2024, április 17. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap 

A népművészet közösségmegtartó, a közösségszervező ereje nagyon fontos: ezek a közösségek 

azok a szigetek, ahol a társadalmunk, a nemzetünk meg tudja vetni a lábát. A Csoóri Sándor 

Program nemzetmegtartó program - hangsúlyozta a Kulturális és Innovációs Minisztérium 

(KIM) művészetért és közösségi művelődésért felelős helyettes államtitkára az M1 aktuális 

csatorna szerda reggeli műsorában. Hangsúlyozta: nemcsak a magyar társulatok és egyesületek 

pályázhatnak, hanem nemzetiségi csoportok és határon túli magyar szervezetek is. Felidézte, 

hogy az elmúlt időszakban több néptáncfesztivált is megnyitott, ahol öröm volt látni azokat a 

fiatalokat, akik a népművészetben, a népzenében szocializálódtak. "Jellem, identitásformáló 

erővel bír a népművészet, az az alapja minden kultúrának" - hangsúlyozta Szentmártoni János. 

A helyettes államtitkár elmondta azt is, hogy a néptánc a legnépszerűbb, mint mondta, a 

"zászlóshajója ennek a programnak", ezt követik a népzenei együttesek pályázatai, ugyanakkor 

a tárgyalkotó kategóriák iránt is egyre több fiatal érdeklődik: műhelyek és közösségek 

teremtődnek ezzel. "Egyre jobban kapaszkodunk a gyökereinkbe és ehhez a népművészet a 

legtermészetesebb terepünk" - mondta Szentmártoni János a Kossuth rádió Jó reggelt, 

Magyarország! című műsorában, hozzátéve, hogy a Csoóri Sándor Program ösztönző hatással 

van a magyar társadalomra és a népművészeinkre. 

 

Kelemen Hunor: Romániában ismét erősödik a nemzeti kisebbségek elleni 

gyűlöletkeltés 
2024. április 17. – maszol.ro, erdon.ro, Krónika 

Az idei választásokon nem szabad megengedni, hogy a kisebbségek ellen gyűlöletet szító 

politikai erők hatalomra jussanak - mutatott rá a magyar médiának nyilatkozva Kelemen 

Hunor, az RMDSZ elnöke szerdán a bukaresti parlamentben, ahol a megalakulásának 75. 

évfordulóját ünneplő Romániai Zsidó Hitközségek Konföderációjának (FCER) ötödik 

bukaresti kongresszusán mondott köszöntő beszédet. Az RMDSZ elnöke példaértékűnek 

nevezte azt, ahogyan - parlamenti képviselője révén - az FCER az identitás- és 

emlékezetpolitika ötvözetén alapuló parlamenti kezdeményezésekkel ápolja a zsidó közösség 

hagyományait, gyökereit, és segít megismertetni a múltat, megakadályozandó, hogy a többségi 

társadalom ismét „utat tévesszen". Kelemen Hunor elmondta: az FCER kongresszusához 

intézett köszöntőjében is azt hangsúlyozta, hogy a XXI. század kihívásai közepette milyen nagy 

szerepük van a gyökereknek, a régi kor értékeinek. Azok ugyanis szerinte soha nem a múltba 

nézést vagy a köldöknézést jelentik, hanem mindig egy szolid alapot és egy erőforrást, 
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üzemanyagot jelentenek a jövő építésében. A közelgő választásokra utalva az RMDSZ elnöke 

kitért arra, hogy Romániában ismét erősödik a nemzeti kisebbségek elleni gyűlöletkeltés, 

amiből a szélsőségesen nacionalista politikai pártok próbálnak politikai hasznot húzni. 

 

Jeszenszky Géza: Nem baj, ha a vészharangokat is megkongatjuk 
2024. április 17. – maszol.ro 

Nem baj, hogy ha a vészharangokat is megkongatjuk a választási célok elérése érdekében az 

erélyi magyar közösségben, hiszen óriási a tét, véli Dr. Jeszenszky Géza, történsz, egyetemi 

oktató, diplomata, Magyarország volt külügyminisztere. A közelgő választások sorsdöntő 

tétjéről és az erdélyi magyarok érdekéről az Erdély TV 24plusz című műsorában Dr. Jeszenszky 

Géza diplomata és Csoma Botond, az RMDSZ szóvivője, parlamenti képviselője beszélgettek. 

A választói aktivitás kiváltása most az egyik legnagyobb feladat az RMDSZ számára, 

fogalmazták meg a műsor vendégei.  Csoma Botond az RMDSZ szóvivője szerint a június 9-ei 

választásokra vonatkozóan is fontos, hogy az erdélyi magyarságnak legyen, alakuljon ki egy 

önvédelmi mechanizmusa, hogy ki tudják védeni az AUR támadásait, hiszen „az AUR nem az 

RMDSZ-t, hanem az erdélyi magyarokat támadja”. De ez amiatt is fontos, hogy Európában az 

erdélyi magyar kisebbség léte, a minket ért sérelmek mindig hangosak lehessenek – 

hangsúlyozta Csoma Botond képviselő. 

 

Mózes Attila romániai magyar író életművére fókuszáló konferenciát tartanak 

Kolozsváron 
2024, április 17. – MTI, hirado.hu 

Mózes Attila romániai magyar író, irodalomkritikus, szerkesztő életművére fókuszáló 

konferenciát tartanak április 25-26-án Kolozsváron. A század hamutartója - Mózes Attila-

konferencia című rendezvényen magyarországi és erdélyi irodalomtörténészek, különböző 

folyóiratok, műhelyek szerkesztői tartanak előadásokat Mózes Attila életművéről. A 

rendezvényt a kolozsvári Helikon folyóirat, a Kolozsvári Akadémiai Bizottság, a Bukaresti 

Egyetem, az Erdélyi Magyar Írók Ligája és az Erdélyi Múzeum-Egyesület szervezi. A 

konferencián szó esik Mózes Attila írói és kritikusi munkásságáról, irodalmi 

kapcsolathálójáról, a Digitális Irodalmi Akadémia honlapján szereplő szövegeiről, a 

Helikonhoz fűződő kapcsolatáról. A rendezvény részeként Szántai János beszélget Király 

László Kossuth-díjas erdélyi magyar költővel, íróval. 

 

Csaknem ezer művész jelentkezett a 8. Székelyföldi Grafikai Biennáléra 
2024, április 17. – MTI, maszol.ro 

Minden eddiginél több, csaknem ezer művész jelentkezett a 8. Székelyföldi Grafikai Biennáléra 

- közölték honlapjukon a szervezők. A kilenc hetes pályázási időszak alatt 926 művész küldött 

be összesen 2046 pályaművet a világ 68 országából - írták közleményükben, hozzátéve: 

elmondható, hogy a Székelyföldi Grafikai Biennálé világszinten számontartott szakmai 

megmérettetés, a részvétel pedig presztízsértékű a művészek körében. Tájékoztatásuk szerint 
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a nagyszámú benevezett mű magas szakmai színvonala alapján a zsűri 350 műalkotást 

válogatott be a biennálé törzsanyagába, ezek közül 250 a katalógusba is bekerül, és a 

kiállításokon is szerepel. A többi online formában elérhetővé válik a biennálé honlapján, a 

kiállításokon pedig elektronikus formában, kijelzőkön lesznek láthatók. 

 

Emberarcú Nagyváradot szeretne az RMDSZ 
2024. április 17. – maszol.ro 

A kisbetűs Váradot Nagyváraddá kell alakítani; emberarcú várost szeretnénk, ahol jó élni, 

amelyik nem csak infrastruktúrájában, hanem szellemi téren is fejlődik; legyen biztonságos, 

legyen egy olyan város, amelyik egy olyan nagycsaládot alkot, amelynek mindnyájan a tagjának 

érezhetjük magukat – sorolta kedden tartott sajtótájékoztatóján Bíró Rozália, az RMDSZ 

nagyváradi polgármesterjelöltje azokat a gondolatokat, amelyek mentén a bihari 

megyeszékhelyt formálnák. Elmondása alapján ezeket a helyiekkel történt korábbi konzultáció 

alapján fogalmazták meg, ő pedig azért vállalta a jelöltséget, mert a tizenkét éves 

önkormányzati vezetői munka, majd a tizenkét éves parlamenti vezetői munka kellő 

tapasztalattal ruházta fel ahhoz, hogy „hallja, lássa, értse a közösség akaratát”. Mintegy 

nyolcezren válaszoltak az RMDSZ helyi szervezetének a kérdőívére, ugyanakkor a konzultáció 

folytatódik, mert fontosnak tartják, hogy célkitűzéseik megegyezzenek a nagyváradi magyarok 

célkitűzéseivel.   

 

Szentkatolnán kihívója akadt a jelenlegi polgármesternek   
2024. április 17. – szekelyhon.ro 

Elégedetlen az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) kézdiszéki szervezete Tusa Levente jelenlegi 

szentkatolnai polgármester munkájával, ezért az EMSZ polgármesterjelöltet indít a 

helyhatósági választásokon. „A kézdiszéki községekben önkormányzati funkciókra jelöltek 

közül elsőként a szentkatolnai csapatot mutatjuk be, amelyet teljes mellszélességgel 

támogatunk” – jelentette be Johann Taierling, az EMSZ kézdiszéki szervezetének elnöke. 

Polgármesterjelöltként az állategészségügyi végzettséggel rendelkező hatolykai Zsigmond 

Zoltánt indítják a június 9-i helyhatósági választáson, és teljes tanácsosi listával állnak elő – 

tudtuk meg Fülöp Barnától, az EMSZ szentkatolnai szervezetének elnökétől.  

 

Alulmaradt az előválasztáson, átnyergelt a román liberálisokhoz az RMDSZ 

polgármestere  
2024. április 17. – Krónika, maszol.ro 
Az RMDSZ-ből a román Nemzeti Liberális Pártba (PNL) iratkozott át Érszakácsi 

polgármestere, Sipos József – jelentette be szerdán a PNL Szatmár megyei szervezetének 

vezetője, Adrian Cozma parlamenti képviselő. A politikus szerdai sajtótájékoztatóján 

emlékeztetett, hogy Sipos Józsefet 2020-ban az RMDSZ színeiben választották meg 

polgármesternek, és feladatát „130 százalékosan” ellátta, ugyanis a beígért 15 projekt helyett 

18-at valósított meg. „Mától ő liberális párti polgármester és Érszakácsi leendő PNL-s 

polgármestere” – fogalmazott a magyar- és RMDSZ-ellenes megnyilvánulásairól elhíresült 
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Cozma. Sipos József ugyanezen a sajtóeseményen felidézte, hogy 8 évvel ezelőtt indult először 

az RMDSZ színeiben a helyhatósági választásokon.  

 

Több mint 10 ezer támogató aláírást kapott Kereskényi Gábor és csapata 
2024. április 17. – maszol.ro 

Kereskényi Gábor, Szatmárnémeti polgármestere és a Szatmárnémeti RMDSZ polgármester-

jelöltje, valamint tanácsosjelölti csapata a Szatmárnémeti Technológiai és Innovációs 

Központban működő Megyei Választási Irodában leadta a helyhatósági választásokon való 

induláshoz szükséges dokumentumokat, egyebek mellett a támogatói aláírásokat tartalmazó 

íveket is. Arra, hogy rekordszámú aláírás gyűl össze, már az aláírásgyűjtés ideje alatt voltak 

jelek, a szatmáriak nemzetiségre való tekintet nélkül szívesen támogatták az utóbbi nyolc évben 

a városért dolgozó Kereskényit. Szerdán viszont a számok is bizonyítottak: a rendszerváltás óta 

nem kapott polgármesterjelölt 10061 aláírást, hogy indulhasson a választásokon. Kereskényi 

Gábort 2016-ban 7200, 2020-ban pedig 8200 támogatói aláírással indították harcba a 

szatmáriak. 

  

                   
Király Zsolt: Az EP-választások tétje 
2024. április 17. – Körkép.sk 

Felvidéki magyar szinten öt éve már, hogy nincs saját képviseletünk Brüsszelben, és a 

politikából jól, nagyon jól élő személyek pótcselekszenek. Kerékpárt sorsolnak, 

kályhacserepeket kaparnak ki a földből, ajándékutalványokat adnak át intézményeknek, 

miközben a kisujjukat sem mozdítják annak érdekében, hogy legalább megdolgozzanak az 

esetleges EP-mandátumért. 2024. június 8-án az a tét a Magyar Szövetség számára, hogy véget 

ér-e az önálló etnikai képviselet a Felvidéken. Mert ha nem lesz meg az 5 százalék, ha ismét 

nem sikerült megugrani a bejutási küszöböt, akkor vége az önámításnak. Ellustult, eltunyult, a 

politikai szakmát már csak mívelő képviseletünk a kampányban jelen pillanatig a világon 

semmit nem tesz annak érdekében, hogy ez ne így legyen. 

 

A mesterséges intelligenciával foglalkoztak a pedagógusszövetség galántai 

ülésén 
2024. április 17. – Ma7.sk 

A jövő kihívásairól, rendezvényeiről és szakmai kérdésekről esett szó a Szlovákiai Magyar 

Pedagógusok Szövetségének Galántai és Vágsellyei Területi Választmányának megtartott 

tagértekezletén. A választmány a múlt évben sikeresen pályázott Nagyszombat megye egyik 

projektjére, ebből az összegből tervezik megvalósítani a nagyszabású szakmai napokat. A 

választmány elnöke megkérte a pedagógusokat, segítsenek kitölteni a szülőknek a Szülőföldön 

magyarul nevelési-oktatási pályázatot, amelyet az idén először kell elektronikusan kitölteni a 

mipont.hu oldalon. Ezután Keresztesi Ildikó a gyakorlatban mutatta be, hogyan kell 
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regisztrálni a ChatGPT alkalmazásban, valamint milyen típusú feladatokat lehet kigenerálni a 

tanítási órákra. 

 

Imádkozzunk rendületlenül 
2024. április 17. – Ma7.sk 

Harmincötödik alkalommal gyűlnek össze a lelki atyák és a hívek a Felvidék minden tájáról és 

az anyaországból, hogy kifejezzék az egységet, és hitet tegyenek az eredeti cél mellett, azaz a 

Szentszék nevezzen ki a szlovákiai magyar hívek részére önálló jogkörrel megbízott magyar 

püspököt. A Komáromi Imanapok történetében volt, hogy aláírást gyűjtöttek, ami a Vatikánig 

jutott, volt, hogy hazai egyházi vezetőknek kellett magyarázniuk miért is szükséges a magyar 

püspök kérdése. Az egyetemes katolikus hitünk melletti kiállást nem kérdőjelezhetik meg, azt 

pedig, hogy anyanyelvünkön hirdessék az evangéliumot papjaink, és Őket pedig egy magyar 

püspök fogja össze, alapvető jognak kellene lennie. 

 

Pintér Márta kapta a Hűség-díjat Szentpéteren 
2024. április 17. – Felvidék.ma 

A Csemadok Szentpéteri Alapszervezete évértékelő taggyűlésére a kultúrházban került sor, 

amelyen Csíkel Adrianna elnök értékelte az elmúlt évet, ismertette az idei terveket és kiosztásra 

került a Hűség-díj is. Az alapszervezet vezetőségének határozata alapján 11. alkalommal adták 

át a Hűség-díjat azoknak, akik teljes odaadással vesznek részt a falu kulturális életében, példát 

mutatva mindannyiuknak. Így szeretnék megköszönni azoknak a hűségét, akik hosszú 

évtizedeken keresztül támogatták szervezetüket. Ebben az évben Pintér Márta kapta a Hűség-

díjat, aki Fiatal kora óta szülei példájára lelkes Csemadok- és egyben vezetőségi tag. 

                    
Az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlése javasolja Koszovó felvételét az Európa 

Tanácsba 
2024. április 17. – PannonRTV 

Az Európa Tanács Parlamenti ülésén Kovács Elvira VMSZ-es politikus is felszólalt. Az Európa 

Tanács Parlamenti Közgyűlése jelentést fogadott el, melyben Koszovó felvételét javasolja az 

Európa Tanácsba. A kétharmados többséggel elfogadott jelentésben az is szerepel, hogy a Szerb 

Köztársaság Miniszteri Bizottsága fogadja el Koszovó tagsági kérelmét a szervezetben. Koszovó 

tagfelvételi kérelméről szóló véleménytervezetet a strasbourgi ülésen 131 képviselő támogatta, 

29 nemmel szavazott, míg 11-en tartózkodtak a döntéstől. (…)Az Európa Tanács Parlamenti 

ülésén Kovács Elvira VMSZ-es politikus is felszólalt. Az Európa Tanács Parlamenti 

Közgyűlésében működő néppárti frakció alelnöke beszédében felhívta a figyelmet arra, hogy az 

Európa Tanácsba való felvétel szigorú kritériumoknak való megfelelés eredménye lehet. Ezek 

a kritériumok a demokrácián, az emberi jogokon és a jogállamiságon alapszanak. 
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Húsz jogászhallgató nyerheti el az MNT által meghirdetett jogászösztöndíjat 
2024. április 17. – Vajma.info 

A 2024/2025-ös tanévben újabb 20 jogászhallgató nyerheti el a Magyar Nemzeti Tanács által 

meghirdetett jogászösztöndíjat, írja a pannonrtv.com. A feltételek nem változtak: azok a gólyák 

igényelhetik, akik még nem rendelkeznek felsőfokú végzettséggel és első alkalommal 

iratkoznak be valamelyik Szerbiában működő akkreditált jogi karra, valamint általános vagy 

középiskolai tanulmányaikat magyarul végezték, az egyetem befejezése után pedig legalább öt 

évig szülőföldjükön maradnak. A meghirdetett ösztöndíj havi összege nettó 100 ezer forint 

dinár ellenértéke, melyet tanévenként 2 részletben folyósítanak a nyertes pályázóknak. A 

ösztöndíjpályázat június 28-áig elérhető. Minden további részlet megtalálható az MNT 

honlapján. Dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke kijelentette, hogy „hiány 

van magyar jogászokból mindenhol, ezért hirdettük meg négy évvel ezelőtt az ösztöndíjat és 

azóta is tartjuk fenn a Magyar Kormány támogatásából. 

 

Mit hoz a Szerbia Kulturális Fővárosa cím Nagybecskereknek? 
2024. április 17. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Čačak és Užice után Nagybecskerek lett Szerbia harmadik kulturális fővárosa és egyben az első 

vajdasági város, amely elnyerte ezt az elismerést. Az erről szóló szerződés minapi aláírása után 

a Bega-menti városban máris munkához láttak, hogy minden kész legyen a 2025. március 21-i 

megnyitóra. (…)  Dorogi Endre, Nagybecskerek: „Szép, hogy ezt a titulust elkaptuk 2025-re. 

Csak kérdés, hogy mennyire lesz az maradandó. Szép a kulturális események rendezése, 

csakhogy illene egy kicsit befektetni mindegyik fontosabb kulturális emléképületre, úgy 

mondván, a színháztól, a gimnáziumtól, a templomtól kezdve, és még egyéb ilyen hasonló 

intézménybe, mert valójában ráfér mindegyikre egy kis komolyabb tatarozás, és ez gondolom 

egy jó lehetőség, alkalom, hogy a városunk pénzhez jusson, kicsit ezeket az épületeket rendbe 

hozza. Bízom abban, hogy az ilyen kulturális megjelenések, manifesztációk meglesznek. 

 

Dr. Várady Tibor: „Nem számonkérhető Szerbián vagy a boszniai szerbeken az, 

ami 1995-ben Srebrenicában történt” 
2024. április 17. – PannonRTV 

Az Egyesült Nemzetek Szervezete el akar fogadni egy határozatot arról, hogy július 11-e a 

srebrenicai népirtás áldozatainak nemzetközi emléknapja legyen. Az ENSZ április 17-én zárt 

ajtók mögött vitatja meg a határozatot és május 2-án már szavaznának. A részletekről és az 

események hátteréről Dr. Várady Tibor nemzetközi jogász, akadémikus beszélt a Közügyekben. 

Véleménye szerint nem számonkérhető Szerbián vagy a boszniai szerbeken az, ami 1995-ben 

Srebrenicában történt. Az államok és a népek felelőssége ugyanis nem került bizonyításra, csak 

az egyéni felelősség. „Azt hiszem, hogy ezen az úton lehetne valamilyen békésebb hangulat felé 

is fordulni, elismerni ami történt Srebrenicán. 
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Feszegetni a medicina határait 
2024. április 17. – Magyarszo.rs 

Virágterápia elnevezéssel tartottak előadást Rajda Cecília és Marlyn Péter 

természetgyógyászok kedden késő délután Óbecsén a Petőfi Sándor Magyar Kultúrkörben. 

Cecília negyven éve foglalkozik virágterápiával. – Nagyon sok alkalommal a pszichoszomatikus 

betegségeket lehet vele helyrehozni, egyensúlyozni. Amíg orvosi rendelőben dolgoztam, az 

orvos megmondta a diagnózist. Először a Bach-virágterápiát alkalmaztuk, egyensúlyoztuk a 

páciens lelki világát. Könnyebben megy a kezelés, ha az ember lelkileg a helyén van. 

Visszakapja a hitét és az önbizalmát, és beindul a gyógyulás. Természetesen fontos figyelni arra 

is, hogy milyen élelmiszert fogyasztanak a páciensek, úgyhogy mi hétvégén főztünk, és 

megtanítottuk a betegneknek olyan ételek elkészítését, ami hasznos. A hozzánk járó betegek 

elégedettek voltak. A virágterápia ugyan hasonlít a homeopátiához, de mégsem az. A 

virágterápia a virágok információja vízbe oldva. Tehát nem viszel be anyagot, hanem 

információt, és a nyálkahártyán, a szájon keresztül. Ha a nyelv alá csepegtetik az eszenciát, az 

szépen beépül egy perc múlva, és kiváltja a pozitív hatást – mondta a természetgyógyász.

                      
A mozgósítási törvény május 17-én lép életbe: megjelent a Holosz Ukrajiniban 
2024. április 17. – karpataljalap.net 

Április 17-én a Holosz Ukrajiniban, a Legfelső Tanács hivatalos kiadványában közzétették a 

katonai szolgálat, a mozgósítás és katonai nyilvántartás egyes kérdéseinek módosításáról szóló 

törvényt – jelentette a Szabadság Rádió ukrán nyelvű hírszolgálata április 17-én, szerdán. A 

dokumentum átmeneti rendelkezéseinek 1. pontja értelmében a 3633-IX. számú jogszabály egy 

hónappal a közzététele után lép hatályba, vagyis május 17-én. A dokumentum egyebek mellett 

előírja, hogy a 18–60 év közötti férfiak 60 napon belül kötelesek frissíteni katonai 

nyilvántartási adataikat a területi toborzási és szociális támogatási központokban (TTSZTK), 

az adminisztratív szolgáltatási központokban (CNAP), vagy a hadkötelesek elektronikus 

fiókjain keresztül. Ezenkívül a hadköteles személynek mindig magánál kell tartania a katonai 

regisztrációs okmányát, és azt a rendőrség vagy a TTSZTK munkatársainak felszólítására be 

kell mutatnia. 

 

A renitens Kárpátalja – menekülés Zelenszkij földi poklából 
2024. április 17. – Magyar Nemzet 

Bohócból hadvezér, hadvezérből bohóc – ez Ukrajnában a politikai élet nagy körforgása. Egyre 

kevesebb ukrán és kárpátaljai hisz Zelenszkij véget nem érő háborús propagandájának. A 

húsdarálót látván már a legnagyobb hazafiak is kezdenek kijózanodni, miközben a velejéig 

korrupt hadkiegészítők Ukrajna uralkodó elitjévé váltak. Nagybocskón most egy bolt erkélyéről 

filmezték le, amint egy hadköteles férfi, mindössze két perc leforgása alatt, sikeresen kel át a 

folyón. Azon a folyón, amit egyébként az „európai Ukrajna” „még európaibb” vezetése 

szögesdróttal választott el saját lakosságától, nehogy a kárpátaljaiaknak kedve támadjon 
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lemenni, sétálni egyet a partra. Ráadásul az országhatár csak a Tisza közepén húzódik. Az 

ukránok a Tiszát és a zöldhatárt helikopterekkel és drónokkal védik, nehogy bárki meglépjen 

anélkül, hogy tetemes összeget fizetett volna ki a korrupt határőröknek, akik felfele osztanak 

abból a pénzből, amit egy-egy tehetősebb menekülő kifizet a szabadságért. Ezt hívják lelépési 

díjnak, mely fejenként sokszor eléri a tízezer eurót is. Sokan a lakásukat és a földjeiket adják el 

azért, hogy le tudják fizetni a velejéig korrupt „országvédőket”. 

 

A kárpátaljai magyarság megsegítésére rendeznek estet a Fonóban 
2024. április 17. – MTI, Magyar Nemzet, Karpatinfo.net 

Művészek, zenészek, táncosok összefogásával a háborús helyzetben lévő kárpátaljai magyarság 

megsegítésére rendeznek estet Együtt egymásért! címmel április 27-én a Fonóban. A Fonó 

Budai Zeneház MTI-hez elküldött szerdai tájékoztatójában a szervezők kiemelik, hogy a 

magyar összetartás nem csak a határvonalig tart és a kultúra nehéz helyzetben is segítséget tud 

nyújtani embertársaink számára. „Az esten bemutatjuk Kárpátalja népművészetének 

sokszínűségét külhoni és itthon élő művészbarátainkkal együtt, amellyel célunk a háborús 

helyzetben lévő, kárpátaljai magyarság megsegítése" - hangsúlyozták a szervezők.  

 

Kamaszprogram a Rákóczi-táborban 
2024. április 17. – Kárpátalja.ma 

Jó társaság, jó hangulat egy csodás helyen – így jellemezték az elmúlt hétvégét a Kárpátaljai 

Magyar Nagycsaládosok Egyesületének fiataljai, akik Túri Ágnes és Kosztyu Julianna 

kíséretében vehettek részt egy vidám hétvégén a Rákóczi Szövetség jóvoltából 

Sátoraljaújhelyen. A KMNE által szervezett, április 12-től 14-ig tartó, Sátoraljaújhelyen, a 

Rákóczi Hotel, Tábor és Rendezvényközpont területén megrendezett ifjúsági hétvége nagyon 

jó élményt nyújtott a kamaszoknak. A programok tartalmassá tették a három napot. Ehhez 

többek között a csapatjátékok, kirándulások is hozzájárultak.  

 

“A legkisebb kedvesség is többet ér, mint a legnagyobb szándék” – önkéntesek a 

Vadvölgyben 
2024. április 17. – Kárpátalja.ma 

“Nagyon szépen köszönjük a lehetőséget! Reméljük, mielőbb újra ott lehetünk!” – ilyen és 

ehhez hasonló visszajelzéseket kapott a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete az 

előző önkéntes hétvégéről, amely a Vadvölgy Panzióban zajlott 2024. április 11-14. között. 

Csütörtökön délután 8 család érkezett a Vadvölgy Panzióba. Az este vacsorával és 

beszélgetéssel telt, illetve fürdőzésre és szaunázásra is lehetőség volt. Péntek reggel a nők a 

virágágyásokat gyomlálták, azután beültették az otthonról hozott szebbnél szebb virágokat. A 

férfiak ajtózárakat és vízcsapokat javítottak, illetve falat bontottak. A gyerekek egy felnőtt 

segítségével az udvart takarították, a száraz faágakat gyűjtötték össze, amit az este folyamán 

elégettek. A munka jó hangulatban és összhangban telt. 
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Csentei óvoda: van együttműködési megállapodás 
2024. április 17. – Népújság 

Mivel a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) Tanácsának április 

3-i ülésén az hangzott el, hogy a Bethlen Gábor Alap támogatását (520 ezer euró) a csentei 

óvodai beruházásra az MMÖNK  nem tudja átutalni a beruházó Lendva Községnek, mivel  a 

községgel nincs érvényes szerződésük, s ezzel nincs meg a jogi alapja a folyósításnak, Lendva 

Község eljuttatta szerkesztőségünkbe az Együttműködési megállapodást a Lendvai Óvoda 

részére a csentei régi iskola átalakításáról, melyet az MMÖNK és Lendva Község 2023. június 

19-én írt alá. Magyar János polgármester szerint az érvényes megállapodás jogi alapot jelent 

az átutaláshoz, a megállapodás 4. cikkelye pedig meghatározza, hogy az MMÖNK a 

megállapodás alapján az eszközöket átutalja a községnek mint beruházónak a község 

kérelmének kézhezvételétől számított nyolc napon belül. Lendva Község 2023. október 6-án 

benyújtotta a kifizetési kérelmet, de az átutalás nem történt meg. 

 

Biztonságosak az iskolák 
2024. április 17. – Népújság 

Szlovéniában április 10-én a rendőrség jobban odafigyelt az iskolák környékére az országos 

szintű internetes fenyegetés miatt, melyek azt tartalmazták, hogy megismétlődnek a 

finnországi események. Az iskolák is fokozottabb figyelmet fordítottak a biztonságra. Lendván 

– amire talán nem is gondoltunk volna – három fenyegetési eset is történt. A 1. Sz. Lendvai 

Kétnyelvű Általános iskola egyik tanulójánál április 10-én reggel lőfegyvernek tűnő tárgyat 

találtak, amelyet az iskolai tanácsadó szolgálat munkatársaival tartott beszélgetés során 

átadott. A vezetőség az előírások szerint járt el: az ügyről értesítette a rendőrséget, amely 

elindította a vizsgálatot. A rendőrség megállapította, hogy a fegyver egy tár és töltény nélküli 

pisztoly, amelyet lőfegyver-osztályozási eljárás alá vontak, az ügyet pedig bűncselekmény 

elkövetésének gyanújaként kezelik. Másnap egy tanulónak a közösségi portálon megjelentetett 

fegyveres „hencegésének” ügyét az iskola vezetősége szintén jelentette a rendőrségnek. 

 

Jól fogadott újdonságok a rádióban 
2024. április 17. – Népújság 

A Magyar Nemzeti Közösség Rádió- és Tévéműsorai Programbizottsága a hét elején megtartott 

ülésén megtárgyalta, majd elfogadta a nemzetiségi rádióműsorok szerkesztősége program- és 

gyártási tervének módosítását. A már február 1-jétől hallgatható megújított és újdonságként 

bevezetett adásokat Pisnjak Atilla, az MMR felelős szerkesztője ismertette. A változtatás során 

(amint arról már lapunk is írt) egy adás megszűnt, több pedig rövidebbé vált, szűkebb, 

konkrétabb témákra bontva. Ezzel a kor elvárásaihoz közelítettek, igyekezve megszólítani a 

fiatalabb hallgatóságot is. A bizottság tagjai az új szerkesztési formát jónak minősítették. A 

bizottság ülésén terítékre került az RTV programtervezete is, amelyben szerepelnek a magyar 
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őshonos nemzetiség rádió- és tévéműsorainak különböző adásai, amellyel biztosítják a 

nemzetiség anyanyelven történő tájékoztatását. A programtervezet meghatározza a 

programtartalmak arányát az informatív, kulturális, oktatási, gyermek- és ifjúsági, sport- és 

más területeken. 

 

Ha a fiatalok elgondolkodnak 
2024. április 17. – Népújsag 

Nagyon jó, ha a fiatalok elgondolkodnak a békéről, a harmóniáról és a barátságról, olyan 

fogalmakról, amelyek a mai világban egyre ritkábbak. Két képzőművészeti pályázat is – a 

lendvai magyar önkormányzatnak a Zala Györgyhöz-emléknaphoz kapcsolódó rajzpályázata és 

a lendvai Lions Klub nemzetközi Békeplakát-pályázata – idén a béke témáját hirdette meg. A 

hosszúfalui Laslo Iva, az 1. Számú Lendvai KÁI tanulója (képünkön) mindkét rajzpályázaton a 

legjobbnak bizonyult, a Zala György-érmet a hét végén vette át. A lendvai születésű szobrászra 

emlékeztek A lendvai Színház- és Hangversenyterem előterében idén sem tört meg a 

hagyomány: Lendva Község Magyar Nemzeti Önkormányzati Közössége (LKMNÖK) idén 

április közepén is megemlékezett szobrászóriásunkról, Alsólendva szülöttjéről, Zala Györgyről. 

Nem maradt el a Lendva-vidék ifjúságának szánt rajzpályázat, valamint az ünnepélyes 

kiállításmegnyitó sem. 

 

Az első lépések a korai fejlesztés területén a Muravidéken 
2024. április 17. – Népújság 

A Muravidéki Pedagógusok Egyesülete (MPE) hétfői közgyűlésén a tagok Orban Dušantól, az 

MMÖNK elnökétől tájékoztatást kaptak a korai fejlesztési tevékenység elindításáról a radamosi 

Lehetőségek Házában. További tevékenység lehet a tehetséggondozás is. A pedagógusegyesület 

januári közgyűlésének határozata értelmében – miszerint a Lehetőségek Háza kérdéskörében 

a következő ülésükre meghívják a ház programjaiért felelős MMÖNK-t, illetve annak elnökét – 

Orban Dušan tájékoztatta a szakmai fórumot a legújabb fejleményekről. Mint ismeretes, a 

pedagógusok sajnálatukat fejezték ki, hogy a 2022-ben megnyílt és a korai gondozás 

tekintetében gyógypedagógiai eszközökkel korszerűen felszerelt épületben nem indult be a 

szakmai munka. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. április 17. – Kossuth Rádió 

 

A cél, hogy két képviselője legyen az RMDSZ-nek az Európai Parlamentben, a Romániában 

megválasztott 33 képviselő közül. Winkler Gyula EP képvelő szerint a június 9-i választások 

fontosságát az is emeli, hogy megadják az idei szuperválasztási év alaphangját, amelynek fő 

célja a magyar képviselet biztosítása minden szinten. Az EP-képviselő úgy véli: az unió számára 

fontos lenne az eredeti értékekhez való visszatérés az utóbbi ciklus ideológia vezérelte 

tevékenysége helyett.  

  

A június 9-i választások másik nagy kihívása Romániában (is) az önkormányzati választások. 

A megyei közgyűlést is beleértve húsz önkormányzatban szeretne mandátumokat szerezni 

Arad megyében az RMDSZ. A jelöltlistáin összesen több mint kétszáz személy szerepel. A cél a 

jelenlegi öt polgármesteri és négy alpolgármesteri tisztség megőrzése, de emellett olyan 

településeken is reménykedik a jelöltje győzelmében, amelyeknek még nem, vagy nagyon rég 

volt RMDSZ-es polgármestere, holott a magyar közösség nagy számban van jelen. 

Lehetőségekről és realitásokról beszél Péró Tamás megyei önkormányzati képviselő, az aradi 

RMDSZ ügyvezető elnöke 

  

A Kárpátaljai Református Egyház a humanitárius segélyezés megszokott formái mellett 

kiemelten foglalkozik az ukrajnai katasztrófavédelmi egységek támogatásával is. A háború 

kirobbanás óta a Derceni Egyházi Önkéntes Tűzoltóság 14 speciális tűzoltó autót fogadott, a 

külföldi felajánlásoknak köszönhetően. A legutóbbit Magyarországról kapták, amelyet a 

napokban vehettek át.  

  

A környezetvédelemmel, a fenntartható mezőgazdasági termeléssel kapcsolatos és más 

aktuális problémákra igyekeztek megoldásokat keresni annak az innovációs pályázatnak a 

résztvevői, amelyet a magyarkanizsai Beszédes József Mezőgazdasági és Műszaki 

Iskolaközpont diákjainak hirdettek meg. Ismételten bebizonyosodott, hogy mennyire 

kreatívak a fiatalok.  

  

A hazai szakképzés minta a Kárpát-medencének, és az anyaország mind több határon túli 

fiatalt szeretne bevonni a jól működő rendszerekbe. Itthon és az országhatárokon túli 

területeken - hangzott el Salgótarjánban, a gépi forgácsolók nemzetközi versenyén.  

  

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Iskolai legendák – Legendás iskolák. A Babeș–Bolyai Tudományegyetem Magyar Néprajz és 

Antropológia Intézete és a Kriza János Néprajzi Társaság idén második alkalommal hirdeti 

meg középiskolásoknak szóló pályázatát. A felhívásra olyan dolgozatokat várnak, amelyek az 

intézményes szóbeliséget, azon belül is az iskolai szájhagyományokat tárgyalják. A pályázathoz 

kapcsolódó tudnivalókról az ötletgazda Bakos Áron beszél.   


